مجلة الرياضة المعاصرة المجلد الحادي عشر العدد السادس عشر لسنة 2012م

تأثير تمرينات خاصة بالاثقال لتقوية عضلات الكتف وفق بعض المؤشرات البايوكينماتيكية لتطوير مهارة الارسال الساحق بلعبة الكرة الطائرة
من قبل
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المستخلص
    ان الاهداف الرئيسية للبحث هي تصميم منهج بعض تمرينات الاثقال لتقوية عضلات الكتف باستخدام بعض المتغيرات البايوكينماتيكية كمؤشر لتطوير مهارة الارسال الساحق، والتعرف على الفروق بين نتائج الاختبارات القبلية والبعدية للمجموعة التجريبية في قيم بعض المتغيرات البايوكينماتيكية  لمهارة الارسال الساحق بلعبة الكرة الطائرة، وتبرز اهمية البحث والحاجة اليه في دراسة أهم المتغيرات البيوميكانيكيه لإداء مهارة الارسال الساحق للوصول بالمتغيرات لتحقيق القدرة على التحكم في العمل العضلي والسيطرة عليه، وقد قام الباحثان باختيار عينة البحث بالطريقة العمدية وشملت (6) لاعبين يمثلون نادي الشرطة للمتقدمين المشارك في دوري الدرجة الممتازة للموسم الرياضي 2009-2010، وقد اجريت الاختبارات القبلية بتاريخ(28/4/2010) وتم تطبيق منهج التمارين الخاص بالبحث ثم اجريت الاختبارات البعدية بتاريخ(28/6/2010)، واستخدم الباحثان الة تصوير فديوية بسرعة(25) صورة/ثانية، وتم تحليل النتائج واستخراج المتغيرات البايوكينماتيكية بواسطة برنامج Dartfish، وقد توصل الباحث الى مجموعة نتائج اهمها ظهور فروق معنوية لصالح الاختبار البعدي في متغيرات( سرعة انطلاق الكرة، السرعة الزاوية لمفصل الكتف، مسافة انطلاق الكرة، اعلى ارتفاع للكرة لحظة ضرب الكرة)، كما ظهرت فروق معنوية لصالح الاختبار القبلي في متغيري( زاوية الكتف لحظة ضرب الكرة، زاوية انطلاق الكرة)، وقد توصل الباحثان الى مجموعة توصيات اهمها التأكيد على إستخدام تمرينات الأثقال الخاصة بالعضلات العاملة بشكل رئيسي في الأداء الفني لكل مهارة والتأكيد على إستخدام المتغيرات البايوميكانيكية كمؤشر لتطور المهارات الحركية عند إستخدام بحوث المناهج التدريبية المختلفة.
Abstract
                        The main aims of the research are : designing a method of some weight lifting exercises to strength the shoulder's muscles by using  some biomechanical  variables as an indicator of serving skill development and knowing the differences between the before and after  tests' results for  the test groups in the values of some biomechanical  variables of the serving skill  in the volleyball game. 
      The importance and need for the research arises in studying the most important biomechanical variables to perform the jump serving  skill to make the variables achieve the ability of controlling the muscle work. The researcher has chosen the subjects on purpose representing six players of in advancing police team club that participates in the elite volleyball league for men for the sport season 2010. These before tests are done  on(28\4\2010) .The research method of exercises has done, then the after tests are done on(28\6\2010).          

        The researcher has used a video camera of 25phot\sec. These results have been analyzed and got the biomechanical variables by Dartfish program .The researcher has got many results. The most important result is showing the immaterial differences for the after test in the variables of (the ball launching speed, the shoulder joint angle speed, the ball launching distance and the highest point of ball hitting moment).In addition ,immaterial differences are shown in the before test in the variables of  (the shoulder angle in the moment of ball hitting and the ball launching angle).

          The researcher has many recommendations. The most important are stressing on using the weight lifting exercises of muscles that working especially on technical performance to each skill and the stressing on using the biokenetic variables as an indicator of movement skills development. 
2
PAGE  
331

